
 
 

Referat rådets 5. møde i perioden 2022‐2026 
Onsdag d. 25. oktober 2023 i Møllesalen på Esrum Kloster & Møllegård, Klostergade 12A, 3230 Græsted. 

  
 
 
Tilstede:  
Birgitte Benzon Bang 
Bo Simonsen 
Charlotte Åsell Pedersen 
Erik Helmer Pedersen 
Frank Allan Rasmussen 
Kirsten Rolfsager 
Louise Lind Roum 
Marianne Christensen 
Michael Gyldendal 
Michael Houmark‐Nielsen 
Niels Hald 
Ole Lass Jensen 
Peter Plant 
Sally Schlichting 
 
 
 
 
 
 
 

Afbud:  
Andreas Kelager 
Jesper Fogt Nielsen 
Katrine Dam Abildgren 
Lone Søderkvist Kristensen 
Klavs Nielsen 
Henny Green 
 
 
Sekretariatet:  
Mødet afholdtes uden sekretariatsbetjening 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 

Tidspunkt  Min  Nr.  Dagsordenspunkt  bilag  Ansvar 

16.30  10  1  Godkendelse af dagsorden 
(beslutning) 

  Erik 

16.40  20  2  Nyt fra bestyrelsesmedlemmerne     Erik 

17.00  15  3  Orientering om rekruttering af ny 
sekretariatschef 

Byt  Erik 

17.15  15  4  Orientering fra Partnerdag 2023  Byt  Erik 

17.30  30  5  Nyt fra rådets medlemmer (bordet 
rundt) 

  Alle 

18.00  5  6  Godkendelse af referat    Erik 

18.15  10  7  Evt.    Alle 

18.15  45    Spisning og social hygge    Alle 

19.00      Slut     



 
 

1. Godkendelse af dagsorden 
Dagsordenen blev godkendt. 
Der blev byttet om på rækkefølgen på flere punkter.  

2. Nyt fra bestyrelsesmedlemmerne  
 
Erik og Louise orienterer om bestyrelsens møde d. 6. september 2023. 

 
Budgetmodel for 2024: 
Bestyrelsen har vedtaget budgetmodel 3, med budget på ca. 13,1 mio. kr. efter indstilling fra rådet.  
 
Arbejdsprogrammet for 2024: 
Arbejdsprogrammet er blevet godkendt, de input der er kommet fra rådets temagrupper, er taget med i 
arbejdsprogrammet.  
Rådet efterlyser arbejdsprogrammet og hvordan strategien bliver offentliggjort.  
 
Nationalparkpulje: 
Bestyrelsen tiltrådte indstillinger fra rådet og puljeudvalget om, at ansøgerne får 2 år til realisering og 
udkastet til de ændrede retningslinjer.  
Der skal afholdes dialogmøde, afholdt af sekretariatet med deltagelse af puljeudvalget.  
Beløb til 2025 og 2026 offentliggøres først ved annoncering – beløbet størrelse er ikke fastsat endnu.  

 

3. Orientering af ny sekretariatschef 
 
Erik orienterer om arbejdet med at finde en ny sekretariatschef. Erik indgår i ansættelsesudvalget, som 
herudover består af Per Kølster, Kirsten Jensen, Søren Mark Jensen og Lars Rudfeld 
(medarbejderrepræsentant). Ansøgningsfrist til stillingen var d. 19. oktober og der forventes at kunne 
ansættes en ny leder pr. 1. januar 2024.  

 
Naturstyrelsen bidrager med HR‐ressourcer til ansættelsesprocessen.  
Der er indkaldt fire kandidater til samtaler, i første uge af november.  
Indtil videre forløber ansættelsesforløbet efter planen tidsmæssigt, og det er fortsat håbet at der senest 1. 
februar 2024 kan starte en ny sekretariatschef.  
 

4. Orientering om Partnerdag 2023 
 
Erik orienterer om Partnerdag 2023, hvor ca. 50 repræsentanter fra nationalparkens partnere deltager. Heraf 
er ca. 20 fra de nye partnere, som er blevet godkendt af partnerudvalget i år.  
 
Herudover gives en kort opdatering på den igangværende evaluering af partnerskabsprogrammet, og 
inddragelsen af rådsmedlemmerne i denne proces.  
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Partnerdagen var inspirerende og givende, for nye medlemmer. Hvordan arbejder man som ambassadør og 
hvilken rolle har man som partner (Kirsten). 
Indlægget om edderkopper var enormt spændende og inspirerende. Orange Elevator faciliterede en 
workshop, som generelt var for kort tid (men der skal komme en rapport til sekretariatet, så det kommer der 
nok en opfølgning på. Forslår en præsentationsrunde, så alle bedre kan lære hinanden at kende (Sally).   
Det var en fornøjelse at afholde partnerdag, og mange der talte med Micheal efter rundvisningen. Michael 
søger flere fødevareproducenter som er lokale.  
Der udkommet et spørgeskema til partnerne og rådet som en del af evalueringen af 
partnerskabsprogrammet. 

5. Nyt fra rådets medlemmer (bordet rundt) 
 
Birgitte B. Bang:  
DN afholder eventet `Danmark holder vejret´ 29. okt. Kl. 12, i sympati for livet i havet der gisper efter vejret.  
DN lokalt i Nordsjælland har holdt møde i DN‐netværk for natur‐, geoparker‐ og naturnationalparker.  
 
Niels Hald: 
Folkeuniversiteterne i Nordsjælland har dannet et samarbejde og er blevet partner i nationalparken. Der er 
ved at blive udviklet på et fælles program.  
 
Michael Houmark‐Nielsen:  
Der er afleveret seneste rapport fra Michael til nationalparken. 
Spørgsmål til sekretariatet: Hvordan bliver der fulgt op på møde om input til arbejdsprogram? 
 
Ole Lass Jensen: 
Stopper som direktør for Museum Nordsjælland, pr. 31.12.2023. Bliver siddende i rådet indtil der er ansat en 
ny direktør.  
 

Frank Allan Rasmussen:  
Kulturarv på tværs af Nordsjælland (projekt under udvikling).  
Bogprojekt som der nu skal søges finansiering til.  
 
Michael Gyldendal:  
Projekter på Flynderupgaard – Ny oplevelsesrute på 2‐3 km hvor man kan opleve mange relevante ting som 
også kan oplevelses andre steder i nationalparken.  
 
Marianne Christensen:  
I gang med at udvikle projekter som sikre at man på landbrugsarealer kan ændre i sin landbrugsdrift som 
fokuser på mere forvaltning af natur, med støtte fra landbrugsstøtten. Formidlingen af det støtteordningerne 
kan og hvilket indhold der ligger i forskellige støtteordninger for natur. Forestiller sig at landbrugene i 
nationalparken kan blive et `eksperimentarium´ som kan vises frem.  
 
Kirsten Rolfsager og Henny Green:  
Dronningmølle Borgerforening er blevet partner. Kirsten glæder sig over at indgangene på møllegården 
bliver mere tilgængelige, og generelt den udvikling der sker i nationalparken for at gøre tilgængeligheden 
bedre generelt.  
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Bo Simonsen:  
Der er rigtig mange foreninger under DIF som færdes og afvikler aktiviteter i nationalparken hver eneste 
weekenden. De fleste tænker dog ikke over at de faktisk er i nationalparken.  
Rejser dilemmaet omkring at der både skal være plads til sport og natur i landskabet.  
 
Peter Plant:  
Fremtidens planlægning med vores arealer, er for sektorstyret og at de samme arealer planlægges til mange 
forskellige ting. Det medfører at Danmarks areal bliver planlagt med 140%. , og Peter har givet input til 
ministeren for landdistrikter omkring en kommende politisk retning for en nyt landdistriktsprogram.  
 
Sally Schlichting:  
Fortæller om afviklingen af Kongernes Jagt 1. okt. Det var overalt forventning, med mere 1000 mennesker (til 
Naturens dag var der omkring 500). Sally har sendt en video ud. Det står helt klart at Kongernes Jagt skal 
afholdes igen. Der arbejdes på ar der skal være flere aktiviteter på området omkring EKM.  
Rideture med et kulturhistorisk emne er populært, så nu skal samarbejdet mellem organisationer være i 
orden for at disse ting endnu bedre kan lade sig gøre.  
Søborg Sø projektet har modtaget indsigelser fra nogle lodsejere, så hvis ikke det kan løses kan projektet 
blive lagt i venteposition indtil dette kan løses.  
 
Charlotte Å. Pedersen: 
I Fredensborg kommune arbejder man på at få et nyt formidlingssted i nærheden af slottet og søen for at få 
mere formidling til borgere og turister, samt flere børn ud i naturen via skolen.  
 
 

6. Godkendelse af referat 
 
Referatet godkendes på mødet. 
 

7. Evt. 
 
Niels Hald:  
Nationalpark Vadehavet udarbejder et Nationalpark Magasin, som er en beretning af historier fra året.  
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